
STAATSCOMMISSIE 
HERZIENING GRONDWET 

CONCEPT 

STOCOMMISSIE I I NOTULEN VAN DE NEGENDE VERGADERING VAN 
SUBCOpiISSIE__n,GEHOUDEN, OP 20^JOTfflgER . 1.9.50.L 

A a n w e z 1 gs Z»E» Mr. J..B.H. van Schaik, 
voorzitter, en de ledens 
Prof» Mr» Go van den Berghp 
Mr, J»A. Jonkman, M.P, 
Gorsirao Dr. J. Schouten 
en Mr, J.M» Kan, tevens 
secretaris, alsmede Mej. 
Mr» H.S. Bok en Mr» W. Duk, 
adjunct-secretarissen. 

A f w e z i g , de l eden 0 
Jhr» Mr» M» van der Go es 
van Nat ers, Mr» P.J. Oud, 
Prof» Mr. C.P.M. Romme, 
H, 7. Tilanus en Mr. P.J. 
Witteman. 

De notulen van de vorige vergadering (die van 
2 November 1950) worden overeenkomstig het concept 
vastgesteld, behoudens de navolgende wijzigingen. 
pag. 8.; 2e alinea (tekst van artikel 115); 

na ;,Staten-Generaal'f wordeiï ingevoegd de 
woorden lfin verenigde vergadering5'; 

3e regel van onderen; 
in plaats van :'hunne!l wordt gelezens :,hare 

De "behandeling van de door de Heer Van der 
Go es van Nat er s te berde gebrachte vraag of het recht 
van enquête voor de Eerste Kamer moet worden gehand
haafd, wordt aangehouden tot de volgende vergadering. 

Advies Centraal Aan de orde wordt gesteld het door het Centraal 
Stsmbureau inzake Stembureau ontworpen additioneel artikel» houdende 
nieuw additioneel een regeling betreffende de aanvulling van de Tweede 
artikel in ver- Kamer bij uitbreiding van dit college tot 150 leden, 
band met uitbrei- De Heer_Jonkman is het opgevallen, dat in de 
ding I-wee de door het Centraal Stembureau ontworpen bepaling ten-
Kamer, minste het drievoud van de - nieuwe - kiesdeler wordt 

geëist., wil een lijst voor toewijzing van een of 
meer extra zetels in de vergrote Tweede Kamer in aan
merking komen. Om kleine partijen» welke thans niet 
in het parlement vertegenwoordigd zijn, te weren, 
zou men echter kunnen volstaan met. een stemmenaantal 
van tenminste anderhalf maal de nieuwe kiesdeler te 
eisen. 

prô ^̂ J/an̂ den̂ B̂ ê î h antwoordt hierop, dat 
aan het Centraal Stembureau is gevraagd het terzake 
in de subcommissie gerezen denkbeeld uit te werken. 
Het bureau heeft zich hieraan strikt gehouden en is 
niet in een beoordeling van de redelijkheid van het 
beginsel getreden. De gedachte om het drievoud van 
de kiesdeler te eisen is dan ook niet een suggestie 
van het Centraal Stembureau, maar van de subcommissie 
zelf. 

.̂e .̂ _0.or.2ijj.er heeft tegen de door het Centraal 
Stembureau ontworpen redaetie verschillende bedenkin
gen. In de eerste plaats merkt hij op, dat z.i. in 
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het ee rs te l i d n ie t behoort t e worden gesproken van 
de af kondiging'van de welft en , maar van de wet, ho'u-
dende veranderingen ' in de C-rondwet. Het gaat h ier 
immers a l l een om de wet, waarin de veranderingen be
treffende de samenstel l ing van de Tweede Kamer zi jn 
opgenomen. Verder acht h i j het woord "nader" in de 
zinsnede :,op een door de Koning nader t e bepalen dag" 
overbodig en zel fs on ju i s t . Voorts vraagt h i j zich 
af of de woorden " ter voorziening in de nieuw t e 
vervullen p laa tsen" n ie t be te r zouden kunnen verva l 
l en . 

In verband'met deze l a a t s t e opmerking wijst 
de Heer Schouten er op, da t , a l s deze woorden zouden 
verva l len , er een g eheel nieuwe Tweede Kamer zou 
moeten komen; de z i t tende 100 leden zouden dan dus 
hebben af t e t reden. Hij meent, dat de Subcommissie 
d i t n i e t heeft bedoeld. 

De Voorz i t t e r zou dan toch in elk geval de 
redac t ie wi l len verbeteren; h i j acht het n i e t j u i s t 
om t e spreken van een "voorziening" in "te vervullen 
plaatsen"• 

Ook de redac t i e van het tweede l i d acht h i j 
weinig gelukkig, a l thans t e omslachtige Hij geeft 
de voorkeur aan de r edac t i e in de geest van het na
volgendes "indien . . . . . . . b e s l i s s i n g e n door het l o t 
hebben p l aa t s gehad, worden deze bes l i s s ingen gehand
haafd." 

De door het Centraal Stembureau voorgestelde 
' redact ie wekt de indruk, alsof opnieuw geloot moet 
worden, aldus de Heer Kan« 

Prof. Van dirT^ergh heeft tegen deze l a a t s t e 
suggestïe voorsTianas enige bedenking; h i j zou in 
elk geval het woord "overeenkomstige" in het tweede 
l i d n ie t wi l len missen. De gevallen, waarin b i j de 
v a s t s t e l l i n g van de oorspronkel i jke u i t s l a g b e s l i s 
singen door het l o t hebben p laa t s gehad, zullen b i j 
de nieuwe v a s t s t e l l i n g n i e t volkomen ge l i j k behoeven 
te l iggen . Als voorbeeld noemt spreker het geval, dat 
een eandidaat , die in a l l e kieskringen a l s nummer 
één op een l i j s t i s gep laa t s t , in ee r s t e i n s t a n t i e 
in 13 d i s t r i c t e n tenminste de k iesdeler heeft gehaald, 
3r moet dan geloot worden voor welk van deze 13 
d i s t r i c t e n de betrokken eandidaat gekozen zal worden 
verk laard . Bij de v a s t s t e l l i n g van de nieuwe u i t s l a g 
echter kan het z i jn , dat deze candidaat in b .v . 15 
d i s t r i c t e n tenminste de - nieuwe lagere - k ie sde le r 
heeft gehaald; in tweede i n s t a n t i e moet dan dus n i e t 
tussen 13? maar tussen 15 d i s t r i c t e n worden geloot . 

De Voorz i t te r ve rk laa r t voorshands n ie t t e 
kunnen Tnzien, dat^cfit een bezwaar zou z i jn om de 
door hem voorgestelde r edac t i e t e aanvaarden. Hij 
verzoekt prof. Van den Bergh di t punt nader t e 
wi l len overwegen. 

• De Heer Kan meent, dat in het tweede l i d 
abus ieve l i jk enkele woorden z i jn u i tgeva l len ; men 
kan toch kwalijk spreken van "de v a s t s t e l l i n g van 
de l a a t s t e l i j k gehouden verk iez ing" . Bedoeld zal 
zi jn "de v a s t s t e l l i n g van de u i t s l a g van de_laats te~ 
l i j k gehouden ve rk i ez ing" . 

Voorts heeft spreker bezwaar tegen de voor
gestelde r edac t i e van het vierde l i d . Het komt hem 
voor, dat deze redac t i e n i e t past b i j die van het 
ee rs te l i d . Terwijl in het ee rs te l i d met zoveel 
v/oorden gezegd wordt, dat het a l l een om een aanvul
l i n g van de Kamer gaat , wordt er in het vierde l i d 
van uitgegaan, d a t er een geheel nieuwe Kamer moet 
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komen. Hij zou voor het' vierde lid de voorkeur 
willen geven aan de volgende redacties !'De Tweede 
Kamer der Stat en-Generaal zal met ingang van de 
vijf en dertigste dag na die der hernieuwde vast
stelling van de uitslag der laatstelijk voor die 
Kamer gehouden verkiezing zijn samengesteld overeen
komstig het veranderde artikel 84*" In deze ge-
dachtengang, waarin geen sprake is van de benoeming 
van een geheel nieuwe Kamer? behoeft geen voorbehoud 
ten aanzien van het recht des Konings tot ontbinding 
te worden gemaakt. 

2Ü Voorzitter, die met deze suggesties accoord 
gaat9 merkt no'g op, dat in het eerste lid wel het 
voorbehoud van niet-ontbinding dient te worden ge
maakt. Immers wanneer de Koning besluit tot ontbin
ding van de Tweede Kamer nadat de wijziging van 
artikel 84 van kracht zal zijn geworden, doch voordat 
de Kamer is aangevuld, dan zal aanstonds een nieuwe 
Kamer met 150 leden v/orden gekozen en zal van aan
vulling uiteraard geen sprake zijn* 

Besloten wordt, dat prof. Van den Bergh en 
Mr. Kan nader overleg zullen plegen omtrent een 
nieuwe redactie voor het additionele artikel, waarbij 
met de ter vergadering gemaakte opmerkingen rekening 
zal worden gehouden. 

Bestuurscommis- Hierna stelt de Voorzitter aan de orde de 
sies of colleges, nota van het secretariaat inzake "bestuurscommissies 
(artikel 80) of colleges". De conclusie van deze nota is, zoals 

de Heer Kan opmerkt, dat de hier bedoelde commissies 
en colleges, om de burgers bindende beschikkingen 
te kunnen nemen, uiteraard een wettelijke grondslag 
behoeven - in de praktijk is deze dan ook steeds 
aanwezig - zodat het niet nodig lijkt in de Grondwet 
uitdrukkelijk te bepalen, dat deze organen op een 
wet moeten steunen. 

Prof. Van den Bergh verklaart, dat het bij 
hem geen bezwaar zou ontmoeten, indien artikel 80 
geheel zou vervallen. Zou echter bepaald blijven, 
dat vaste commissies van advies en bijstand bij de 
v/et moeten worden ingesteld, dan zou hij ook de 
colleges met bestuursbevoegdheid uitdrukkelijk ge
noemd willen zien, omdat de ratio van een wettelijke 
grondslag daarbij veel sterker spreekt. 

Besloten wordt de beslissing inzake artikel 
80 aan te houden; afgewacht zal worden wat prof. 
Bomme, die - naar de Heer Kan mededeelt - te kennen 
heeft gegeven, dat z.i. wel iets omtrent de commis
sies van advies en bijstand in de Grondwet behoort 
te worden bepaald, nader ten aanzien van deze kwestie 
te berde zal brengen. 

Openbare beraad- Vervolgens is aan de orde het voorstel van 
siaging in com- prof. Van den Bergh tot opneming van een nieuw 
missies der artikel 115a, waarin de mogelijkheid wordt geopend, 
Tweede Kamer. de openbare beraadslaging omtrent voorstellen des 
(artikel 115c). Konings niet te doen plaats hebben in de plenaire 

Tweede Kamer, maar in een commissie. 
?r o f .__V an d en B er gh licht zijn voorstel in 

het korTT t~cTeT~"Hïj v/ijst er op, dat, indien dit wordt 
aanvaard, aan het voorbereidend onderzoek in geen 
enkel opzicht zal worden getornd; het gaat alleen 
om de openbare beraadslaging. Spreker denkt hier b.v. 
aan de behandeling der verschillende begrotings
hoofdstukken. Eventueel zou voor verwijzing naar 
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een commissie een nog gro te re meerderheid.dan 2/3 
der stemmen - b .v . 3/4 of zel fs 4/5 - kunnen worden 
g e ë i s t . 

De Voorz i t t e r zou de behandeling der begro
t i ng i n elk geval b i j de p lena i re Kamer wi l len l a t e n . 
Tel va l t er i o t s voor t e zeggen om wetsontwerpen van 
technische a,ard, welke weinig of geen p o l i t i e k e 
aspecten vertonen, zoals een ontwerp betreffende ve r 
nieuwing van het zeerecht , naar een derge l i jke 
commissie t e verwijzen* Intussen vraagt h i j zich af 
of zulks inderdaad wel to t werkbesparing zou l e iden . 
De p rak t i jk wijs t u i t , dat over ontwerpen, a l s h ier 
bedoeld, g^en u i tvoer ige openbare d i scuss ies worden 
gehouden5 het accent va l t h i e r b i j geheel op het voor
bereidend onderzoek. 

Voor ontwerpen, welke wel be langr i jke p o l i t i e k e 
aspecten vertonen, komt behandeling in de p lena i re 
Kamer hem aangewezen voor, a l geeft h i j toe , dat de 
commissies, zoals prof. Van den Bergh die heeft g e 
dacht, waarin de versch i l lende p a r t i j e n naar even
redigheid z i jn vertegenwoordigd, meer dan de bestaande 
Kamercommissies gokwalifie eerd zullen z i jn voor het 
n^men van p o l i t i e k e besl iss ingen* 

De Heer Schouten ve rk l aa r t aanvankelijk zeer 
hu iver ig t e s taan ""tegenover hot denkbeeld van prof* 
Van den -^ergh, zulks mede op grond van de to t dusver 
opgedane ervaringen met de nieuwe werkwijze, welke 
de Tweede Kamer volgt b i j de behandeling van de be 
gro t ing . De voorbereiding van de meeste begro t ings 
hoofdstukken geschiedt thans n i e t moer i n de afde
l ingen, maar in commissies, i.len verwachtte hiervan, 
dat door de mogelijkheid van mondeling overleg tussen 
minis ter en commissie de openbare beraadslaging zou 
kunnen worden bekort,, Hij heeft echter n i e t de 
indruk, dat deze nieuwe werkwijze voldoet0 Hoewel 
het systeem nog t e kort wordt toegepast om een 
de f in i t i e f oordeel t e kunnen ui tspreken, meent h i j 
toch a l wel t e kunnen cons ta teren , dat het in elk 
geval n i e t t o t werkbesparing l e i d t . 

Hij s l u i t zich overigens aan b i j de opmerking 
van de Voorz i t t e r , dat a l loen b i j ontwerpen van 
technische aard verwijzing naar een commissie in 
aanmerking zou kunnen konijn, doch dat er j u i s t ten 
aanzien van zulke ontwerpen geen behoefte aan be
staat. , Door het s t e l s e l van plaatsvervangende leden 
z i jn de commissies van voorbereiding, bet^r nog dan 
vroeger, in s t aa t dergel i jke ontworpen u i tpu t tend t e 
behandelen. Spreker verwacht, dat aanvaarding van 
het voor s t e l van prof, Yj.n den Bergh zou l e iden to t 
langdurige d i scuss ies over de orde, t .w . over do 
vraag, of de openbare beraadslaging van een ontwerp 
a l dan n ie t aan een commissie moet worden overgela ten. 

Prof, Van den Bergh s t e l t voorop, da t het be 
staande systeem, waarin ae Kamer a l l e ontwerpen 
in pleno behandelt , i n beginsel het meest ideaa l i s . 
In het geval , dat de Kspaor door overs te lp ing met 
werk n ie t meer b i j machte i s haar wetgevende taak 
naar behoren t e ve r r i ch ten , kan men echter voor de 
noodzaak komen t e staan van d i t systeem af t e 
v/ijken. In d i t l i c h t moet sprkers voors te l dan ook 
worden bezien. I s men genoopt de taak der Tweede 
Kamer op enige v/ij ze t e ve r l i ch ten , dan l i j k t een 
oplossing in de door spreker aangewezen r i ch t ing 
de meest aanvaardbare. Hij v rees t , dat handhaving 
van het bestaande systeem er toe zal l e iden , dat 
het accent s teeds meer wordt verlegd naar het 
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voorbereidende - dus binnenkamers p l aa t s vindende ~ 
onderzoek. 

De_y_ooi:_zi11er zou de oplossing l i e v e r willen 
zoeken 'in oen.besnoeiing van de wetsontwerp eb. De 
wetten treden thans veela l wel zeer in d é t a i l s . 

De Heer Schouten wij.st er nog op, dat een 
grondige voorFereToTïng de Kamer veel werk u i t handen 
kan nemen» In d i t verband ves t ig t - h i j de aandacht op 
de mogelijkheid het afdelingsonderzoek t e combineren 
met commissoriaal onderzoek» Bij aanvaarding van het 
voors t e l ' van prof» Van den Bergh i s t e duchten, dat 
de Kamerleden, die thans reeds het meeste werk ver
r i c h t en? extra zul len worden b e l a s t , doordat z i j 
b i j voorkeur in de commissies voor de beraadslaging 
zullen worden gekozen. 

De Voorz i t te r her inner t er aan, dat Mr. Oud 
de opvat t ing hu ld ig t , da t de bestaande bepalingen 
der G-rondwet zich n ie t ve rze t t en tegen een rege l ing , 
volgens welke de Kamer bevoegd zou zi jn de openbare 
beraadslaging over bepaalde ontwerpen over t e l a t e n 
aan commissies u i t haar midden, mits z i j de eind
b e s l i s s i n g zelf in de hand houdt. Spreker gelooft 
echter , dat een zodanige regel ing in elk geval in 
s t r i j d zou z i j n met de geest der Grondwet. Ook afge
zien hiervan heeft h i j bezwaar tegen een dergel i jke 
rege l ing ; de meerderheid der Kamerleden zou daardoor 
de minderheid kunnen verhinderen aan de openbare 
d i scuss ie deel t e nemen. 

-̂ i3 ^ e ' 3 r Jonkman ziet a l s voornaamste ba zwaar 
van het door prof. Van den Berg voorgestelde systeem, 
dat zich e rns t ige moeilijkheden kunnen voordoen b i j 
een conf l ic t tussen de leger ing en een commissie 
ve.n beraadslaging. +) Vooral de f r a c t i e l e i d e r s , 
voorzover geen l i d van de betrokken commissie, 
zouden dan in een ne te l ige p o s i t i e kunnen geraken. 

5.c Heer G-o r s i ra vraagt zich af, of n ie t in 
algemene~zïn bepaald zou kunnen worden, dat b i j een 
wet - waarvoor dan een gsqixalificeerde meerderheid 
ware t e e isen - kan v/orden afgeweken van de bepalinge 
betreffende beraadslaging en amendering, M-sn-ï̂ f̂c 
i^±eh-êsft-né:e%-±n-è-e-Gïjenêw-e%-ep---eeH~ter;föai4~Bye^e^ia 

Deze suggestie ontmoet overwegend bezwaar 
^ 3 prof» Vanden Bergh en b i j de Heer Kan, 

"ZLaats"E"genoemdo gelooft n i e t , dat hoT mogelijk 
i s een bepaling t e ontwerpen, welke enerzi jds de 
Kamer v r i j l a a t in de keuze van het systeem van be
handeling en welke anderzi jds voldoende waarborgen 
voor een behoor l i jke behandeling geef t . Men hinkt 
aldus op twee gedachten, t e n z i j men de waarborgen 
geheel achterwege zou wil len l a t e n , hetgeen echter 
v/el n i e t de bedoeling zal z i jn . 

Besloten wordt de b e s l i s s i n g inzake het 
voors te l van prof. Van den -^ergh aan t e houden t o t 
de volgende vergadering, zulks in verband met de 
afwezigheid van v i j f leden der Subcommissie, 

Vervolgens wordt aan de orde ges te ld de 
nota van het s e c r e t a r i a a t , houdende aantekeningen 
inzake de a r t i ke l en 75, 91, 95, 96, 107, 112 t/m 
125 on 204a. 

Men zou, aldus de Heer Jonkman, nu het "College van 
Gedelegeerden" u i t de Volksraad van Nederlands-Indie 
nie t meer be s t aa t , de onderhavige commissies met 
deze naam kunnen aanduiden. 
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_Pro_f. Van den Borgh verklaart, naar aanleiding 
van het gestelde m 5s eerste alinea van deze nota, 
zich het recht voor te behouden in een plenaire 
vergadering der Grondwet scommissie terug te komen 
op de kwestie van het suspensieve veto» 

Ten aanzien van het tweede lid van artikel 75 
merkt de Voorzitter op, dat men z.i. door het woord 
:,verki"ezênM hier op" te vatten als :rcandidaatstelling" 
de taal geweld aandoet. Het lijkt hem het beste een 
langere termijn dan veertig dagen voor te schrijven; 
men behoeft dan niet zijn toevlucht te nemen tot een 
geforceerde interpretatie. 

Prof o Van den Bergh deelt mede, dat in het 
departeméntfalë voorontwerp betreffende herziening 
der Kieswet - hetwelk op dit punt overeenstemt met 
het ontwerp van het Centraal Stembureau - de be
staande divergentie tussen de artikelen 114 en 126 
dier wet, waarin het grondwettelijk voorschrift 
voor de Eerste en de Tweede Kamer verschillend is 
uitgewerkt, is vervallen. Het ontwerp laat de onder
havige kwestie in het midden, de nadere regeling is 
aan de Kroon voorbehouden. 

Spreker gaat accoord met de suggestie van de 
Voorzitter om de in artikel 75? tweede lid, der 
Grondwet genoemde termijn te verlengen» Bij een con
flictsontbinding is het praktisch onmogelijk de 
candidaatstelling zo spoedig te doen plaats hebben, 
dat binnen veertig dagen na de ontbinding der 
Tweede Kamer reeds kan worden gestemde Men zou de 
termijn wellicht op 70 dagen kunnen stellen. 

Be Heer jTo_nkman zou er de voorkeur aan willen 
geven de woorden "binnen veertig dagen," te schrappen. 
Het voorschrift, dat de nieuw verkozen Kamers binnen 
drie maanden bijeen moeten komen, lijkt hem een 
voldoende waarborg tegen het - thans trouwens wel 
denkbeeldige - gevaar, dat de Kroon zonder Staten-
Generaal zou gaan regeren. 

Be Subcommissie gaat hiermede voorshands 
accoord. zij besluit verder, voor wat het derde lid 
betreft, het in 1938 gedane voorstel te volgen om 
de bevoegdheid van de wetgever, tot het bepalen van 
een andere zittingsduur dan de normale, te beperken 
door eenmaximum-zittingsduur van vijf jaren voor 
te schrijven. 

Conform de suggestie van prof. Van den -bergh» 
gedaan op blz. 5 van diens nota inzake' de artïFelen 
ÏÖ, 19 en 86, wordt besloten schrapping van het 
laatste lid van artikel 75 voor te stellen. 

Voor opneming van een bepaling, op grond 
waarvan de Koning de zitting der Staten-Generaal 
niet zou mogen sluiten op een eerdere datum dan 
die der ontbinding (vide blz. 1, laatste alinea, 
van de nota van het secretariaat) bestaat,naar het 
oordeelvan prof. Van den Bergh,geen aanleiding. 
Be Subcommissie verenigt zien met dit oordeel. 

Voorts gaat de Subcommissie accoord met het 
voorstel van het secretariaat inzake de vervanging 
van de artikelen 91 en 95 door een nieuw artikel 
101a, luidendes 

,fBe Voorzitter van elke Kamer wordt door de 
Koning benoemd voor het tijdperk van een zitting, 
uit een door de Kamer aangeboden voordracht 
van drie leden." 
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Art ike l 96. Ook da door het s e c r e t a r i a a t voorgestelde 
l ez ing van het ee r s t e l i d van a r t i k e l 96 wordt 
aanvaard, met dien- vers tande, dat - op voors te l van 

' öe Heer Jonkman - het woord "beide" voor "Kamers" 
wordt geschrapt . De nieuwe lez ing l u i d t derhalve? 

"Het lidmaatschap van een der Kamers i s onverenig
baar met dat van de andere Kamer." 

Art ikel 107» De Subcommissie be s lu i t wijziging van a r t i k e l 
107 voor te s t e l l e n , nadat prof » Van den Bergh er op 
heeft gewezen, da t het weinig r a t i onee l i s , dat b i j 
ontbinding van een der beide Kamers de z i t t i n g der 
Staten-G-eneraal moet worden gesloten, zodat ook de 
andere Kamer n ie t meer bi jeen kan komen. Dit spreekt 
bepaaldel i jk s t e rk , a l s de Eerste Kamer wordt on t 
bonden. + ) 

a r t i k e l 113» De Subcommissie deel t het bezwaar van het 
s e c r e t a r i a a t tegen de suggest ie van Mr. Oud (Consti
t u t ionee l Hecht, deel I I , b l z . 105) ++) om aan de 
leger ing de keus t e l a t e n aan welke Kamer een ontwerp 
van wet het eers t zal worden voorgelegd, en be s lu i t 
geen wijziging van a r t i k e l 113 voor te' s t e l l e n . 

Ar t ike l 114. De Voorz i t te r ve rk laa r t er aanvankelijk voor 
t e gevoelen het ee r s t e l i d van a r t i k e l 114 t e schrap-^ 
pen en de rege l ing van het voorbereidende onderzoek 
geheel aan het Reglement van Orde over t e l a t e n . 
Door het achterwege l a t en van een voorbereidend onder
zoek b i j onbelangri jke wetsontwerpen zou men t i j d en 
papier besparen. 

Prof. Van den Bergh en de Heer Schouten 
hebben ^•agen deze suggest ie bezwaar; z i j zouden de 
ve rp l i ch t ing to t het ver r ich ten van een voorbereidend 
onderzoek t . a . v . a l l e voors te l l en des Konings wil len 
behouden. Een wetsontwerp, waarover op het ee r s t e 
gezicht n i e t s t e zeggen v a l t , kan wel degel i jk 
b l i jken punten t e bevatten of aspecten t e vertonen, 
die d iscutabel z i jn , en waarop zonder voorbereidend 
onderzoek wel l icht n ie t de aandacht zou zi jn geval len. 

De Heer Jonkman wijst er op, dat b i j z .g . 
hamer stïïFk en geen beraadslaging p l aa t s heef t . Hij 
zou daarom in het ee r s t e l i d van a r t i k e l 114 het 
woord "beraadslaging" willen vervangen door "behande
l i n g " . 

De Voorzi t ten zou in d i t l i d het , h i e r 
zins naïeve, woord" " a l t i j d " , a l s zi jnde overbodig, 
wil len schrappen. 

De Subcommissie gaat 'met deze suggest ie , 
alsmede met die van de Heer Jonkman, accoord. 

Het s e c r e t a r i a a t moge h i e r b i j aantekenen, dat - voor
zover het kan z i e n ' - a l leen a lgehele schrapping van 
deze bepaling h ie r de gewenste oplossing kan brengen, 
t e n z i j men het beginsel van a r t i k e l 103? dat u i tgaa t 
van een z i t t i n g van de Staten-Generaal in hun geheel , 
zou wi l len l o s l a t e n . 

Opgemerkt z i j , dat de suggest ie van Mr. Oud in de nota 
van het s e c r e t a r i a a t onvolledig i s weergegeven. 
Mr. Oud wil de Regering de keus l a t e n , wanneer de 
Eers te Kamer - zoals door hem wordt bep le i t - zou 
v/orden hervormd t o t een "socia le Kamer". In dat geval 
zou h i j deze Kamer t . a . v . wetsontwerpen, die het eers t 
b i j haar aanhangig v/orden gemaakt, het recht van 
amendement wi l len g even (b lz . 136' 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1950 Commissie-Van Schaik, notulen, subcommissie 2 sg, 1950-11-20

NL-HaNA, BiZa/Wetgeving, 2.04.62, inv.nr. 119



- 8 -

Art ike l 115• Op voors te l van de_JlG6r__Jo_nkman bes lu i t de 
Subcommissie i n ' de t e r vergadering v&n 2 November 
19 50 aangenomen t e k s t van a r t i k e l 115 de woorden 
"hun gezonden1' t e schrappen, de nieuwe lez ing l u i d t 
derhalves 

"De 3taten-Generaal in verenigde vergadering, 
alsmede de Êwee&e Kamer, hebben het recht w i j z i 
gingen in een voors te l des Konings aan t e brengen." 

Formulieren, De Subcommissie bes lu i t voor t e s t e l l e n de 
l Art ilc e l en 116 , formulieren u i t de Grondwet t e schrappen. In de t o e -
117? 120, 121 l i c h t i n g zal worden vermeld, dat tegen handhaving 
en 123). van het gebruik van de formulieren op zichzelf n ie t 

het minste bezwaar be s t aa t , doch dat de Subcommissie 
van oordeel i s , dat z i j n i e t in de Grondwet thuis, 
behoren. De Heer Jonkman s t e l t voor in de t o e l i c h t i n g 
t . a . v . arTikel 117 op t e merken, dat de bepal ing van 
het ee rs te l i d van di t a r t i k e l de Eerste Kamer n i e t 
ve rp l i ch t het voorbereidende onderzoek op dezelfde 
wijze a l s de Tweede Kamer t e ve r r i ch ten . 

De Voorz i t t e r verk laar t h ier tegen geen bezwaar 
t e hebben, mits nfiT gesuggereerd wordt, dat de 
Eerste Kamer ook een u i tvoer iger onderzoek zou mogen 
i n s t e l l e n . 

Voor wat be t r e f t de u i t de schrapping der 
formulieren voortvloeiende wijzigingen in de r edac t i e 
van de a r t i k e l e n 116, 117, 120, 121 en 123, gaat de 
Subcommissie accoord met hetgeen dienaangaande in de 
nota van het s e c r e t a r i a a t i s voorgesteld 

Ar t ike l 118. Conform een daartoe strekkende suggest ie 
v a n d e Heer Jonkman wordt bes loten schrapping van 
het woord "weder"Tn a r t i k e l 118 voor t e s t e l l e n . 

Ar t ike l 124» Prof. Van den 3ergh ve rk laa r t p r i j s t e s t e l l e n 
op behoud van de woorcTen "verkri jgen kracht van v/et" 
in het eers te l i d van a r t i k e l 124^ z . i . i s hierop de 
bevoegdheid van de rech ter t o t formele t o e t s i n g t e 
baseren. Zonder deze l a a t s t e s t e l l i n g to t de hare t e 
maken, b e s l u i t de Subcommissie geen voors te l to t 
wijziging van a r t i k e l 124 te doen. 

Ar t ike l 204a. M.b. t . de door het s e c r e t a r i a a t voorgestelde 
nieuwe l ez ing van het in de Grondwet in t e voegen 
a r t i k e l 204a merkt prof. Van den Bergh op, dat h i e r 
ook van de bedragen, vas tges te ld in het add i t ione le 
a r t i k e l IV, molding dient t e worden gemaakt $ d i t zou 
kunnen geschieden door i n l a s s ing van ", benevens in 
add i t ionee l ar-cikel IV," tussen " a r t i k e l 92" en 

jst spr . er op, dat "kunnen worden gewijzigd". Verder/ae-*-kir^/1ïet tweede 
ndien/ l i d , betreffende het quorum voor besluitneming,kan ver -

wi-l-ten—&e-h-3?arp-peB»r-eö-—/conform de suggestie van h e t v a l l 
s e c r e t a r i a a t x- aan het s l o t van het a r t i k e l wi-li-e»wordt 

gelezens "twee derden der aanwezige l eden. "£ 
De Heer Schouten is™an~oordeel , dat men b i j 

schrapping van het tweede l i d de procedure voor w i j z i 
ging der bedragen a l t e eenvoudig zou maken. 

De Subcommissie verenigt zich t e n s l o t t e met 
de volgende door de Voorz i t te r in overweging gegeven 
redac t ies 

"De bedragen, vas tges te ld in de tweede afdel ing 
van het tweede hoofdstuk en in a r t i k e l 92, benevens 
in addi t ionee l a r t i k e l IV, kunnen worden gewijzigd 
b i j de wet. 
De Kamers der Staten-Generaal bes lu i t en over het 
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ontwerp ener zodanige wet in een vergader ing, 
waarin tenminste twee derden der leden tegen
woordig is. 
Zij kunnen het ontwerp ener zodanige wet niet 
aannemen dan met de stemmen van twee derden der 
leden." -f) 

» Nadat besloten is.de volgende vergadering t 
houden op Woensdag 6 December 1950, te 19•45 uur, 
sluit de "Voorzitter de vergadering* 

+) Het secretariaat dubieert er over9 of de Subcommissie 
tenslotte al dan niet in het derde lid heeft willen 
spreken van "aanwezige" leden. 

25oll>1950 
D/B. 
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